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ksIn recent years, various trends such as just-in-time delivery, shorter pro-

duct lifecycles, outsourcing, or lean management strategies have changed 
the way supply networks are administered. The implementation of these phi-
losophies promises an improvement of the company‘s performance, but at 
the same time may lead to a reduction of redundant stocks and operatio-
nal slack. Companies are therefore increasingly exposed to the risk profile 
of their supply network and managing this risk is gaining in importance in 
a tightly interconnected global and competitive business environment. To 
manage and alleviate potential negative impacts, supply risk management 
aims to prevent failure and disruptions and the adverse effects arising from 
the upstream supply chain from having negative impact on inbound supply 
performance. The focus of this doctoral thesis is on supply risk within manu-
facturing supply networks. Particularly in this industrial sector, where the 
value added by a company is often less than one third, supply risk manage-
ment is increasingly gaining in importance. Nevertheless, there is a lack of 
systematic approaches to supply risk management. To advance the develop-
ment of a comprehensive approach in the manufacturing industry, this dis-
sertation addresses three corresponding aspects: Supply disruption impact 
assessment, supply risk identification as well as the development of a measu-
rement instrument to evaluate supply risk exposure of manufacturing com-
panies.
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Summary 
 

In recent years, various trends such as just-in-time delivery, shorter product lifecycles, 

outsourcing, or lean management strategies have changed the way supply networks are 

administered. The implementation of these philosophies promises an improvement of the 

company's performance, but at the same time may lead to a reduction of redundant stocks and 

operational slack. Companies are therefore increasingly exposed to the risk profile of their 

supply network and managing this risk is gaining in importance in a tightly interconnected 

global and competitive business environment. To manage and alleviate potential negative 

impacts, supply risk management aims to prevent failure and disruptions and the adverse effects 

arising from the upstream supply chain from having negative impact on inbound supply 

performance. The focus of this doctoral thesis is on supply risk within manufacturing supply 

networks. Particularly in this industrial sector, where the value added by a company is often 

less than one third, supply risk management is increasingly gaining in importance. 

Nevertheless, there is a lack of systematic approaches to supply risk management. To advance 

the development of a comprehensive approach in the manufacturing industry, this dissertation 

addresses three corresponding aspects: Supply disruption impact assessment, supply risk 

identification as well as the development of a measurement instrument to evaluate supply risk 

exposure of manufacturing companies. 

Failure to manage supply risk can be very costly for companies and can cause significant delays 

in the subsequent supply chain. In past years, more frequent and more severe supply disruptions 

have led to a growing interest in assessing their potential consequences. Thus, in this 

dissertation, four supply disruption indicators are derived to proactively assess the potential 

financial impact of supply disruptions. The stochastic nature of potential supply disruptions is 

modeled adopting a Monte Carlo and Value-at-Risk simulation approach. Quantitative, 

objective data and qualitative, subjective estimates by managers are combined to improve 

proactive risk-related decision-making at a company-level. 

Furthermore, identifying the actual and relevant risks is the foundation of any risk management 

process. To manage risks effectively, they must be known to the company. Therefore, within 

this doctoral thesis, a holistic framework of supply risk valid within the manufacturing industry 

is developed based on a mixed methods research approach. This leads to the distinction of six 

supply risk dimensions and 27 subordinate risk factors. A holistic foundation for the 

management of supply risk is thus created. This overview of identified risks offers a novel 



 

 
IX 

perspective on risk within manufacturing supply networks that can be helpful in researching 

assessment and mitigation strategies.  

Decision-makers must quantify risks ex-ante to evaluate and compare various responses aimed 

at limiting the supply risk to which a company is exposed. Therefore, an instrument to measure 

the exposure of supply risk a company is confronted with is required. Thus, the holistic supply 

risk framework developed within this dissertation is operationalized to allow for empirical 

observation. Concretely, a validated index to estimate a manufacturing company's supply risk 

exposure is provided which contributes to recent scientific developments in the field. This helps 

managers to better assess the potential impact of supply risk on inbound supply performance 

and to derive appropriate countermeasures.  
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Zusammenfassung 
 

In den vergangenen Jahren haben verschiedene Trends wie Just-in-time-Lieferung, kürzer 

werdende Produktlebenszyklen, Outsourcing oder Lean-Management Strategien die Art und 

Weise verändert, wie Liefernetzwerke organisiert sind. Die Umsetzung dieser Philosophien 

verspricht zwar eine Steigerung des Unternehmensergebnisses, kann aber gleichzeitig zu einem 

Abbau von redundanten Beständen und operativen Spielräumen führen. Die Unternehmen sind 

deshalb verstärkt dem Risikoprofil ihres Liefernetzwerks ausgesetzt. Daher gewinnt das 

Risikomanagement innerhalb von Liefernetzwerken in einem eng verflochtenen, globalen und 

kompetitiven Unternehmensumfeld zunehmend an Bedeutung. Zur Steuerung und Minderung 

potenziell negativer Auswirkungen auf die Performance von Unternehmen, zielt das Supply 

Risk Management darauf ab, Störungen und Unterbrechungen in Liefernetzwerken zu 

verringern. Der Fokus dieser Dissertation liegt auf dem Versorgungsrisiko innerhalb von 

Liefernetzwerken der verarbeitenden Industrie. Gerade in diesem Industriesektor, in dem der 

Wertschöpfungsanteil eines Unternehmens am Gesamtprodukt oft weniger als ein Drittel 

beträgt, gewinnt das Supply Risk Management zunehmend an Bedeutung. Dennoch mangelt es 

an systematischen Ansätzen für das Management dieser Risiken. Um die Entwicklung eines 

umfassenden Ansatzes in der verarbeitenden Industrie voranzutreiben, befasst sich diese 

Dissertation mit drei entsprechenden Aspekten: Der proaktiven Bewertung der Auswirkungen 

von Disruptionen in Liefernetzwerken, der Identifikation der Versorgungsrisiken sowie der 

Entwicklung eines Messinstruments zur Bestimmung der Risikoexposition verarbeitender 

Unternehmen. 

Ein mangelndes Management des Versorgungsrisikos kann für Unternehmen sehr kostspielig 

sein und zu erheblichen Verzögerungen in der nachfolgenden Lieferkette führen. In den 

vergangenen Jahren haben häufigere und schwerwiegendere Disruptionen in 

Wertschöpfungsnetzwerken zu einem wachsenden Interesse an der Bewertung ihrer möglichen 

Folgen geführt. Daher werden in dieser Dissertation vier Indikatoren abgeleitet, um die 

potenziellen finanziellen Auswirkungen von Disruptionen in Liefernetzwerken proaktiv zu 

bewerten. Die stochastische Natur solcher potenziellen Lieferunterbrechungen wird durch die 

Anwendung eines Monte Carlo- und Value-at-Risk-Simulationsansatzes modelliert. 

Quantitative, objektive Daten und qualitative, subjektive Beurteilungen durch Experten werden 

verknüpft, um die proaktive risikobezogene Entscheidungsfindung auf Unternehmensebene zu 

verbessern. 
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Zudem stellt die Identifikation der tatsächlichen und relevanten Risiken die Grundlage jedes 

Risikomanagementprozesses dar. Um Risiken effektiv zu managen, müssen diese dem 

Unternehmen bekannt sein. Daher wird in der vorliegenden Dissertation basierend auf der 

Kombination von theoretischem Wissen und empirischen Erkenntnissen ein ganzheitlicher 

Rahmen für das Versorgungsrisiko in der verarbeitenden Industrie entwickelt. Dies führt zur 

Unterscheidung von sechs Dimensionen des Versorgungsrisikos und insgesamt 27 

untergeordneten Risikofaktoren. Damit wird eine ganzheitliche Grundlage für das Management 

des Versorgungsrisikos geschaffen. Der Überblick über die identifizierten Risiken eröffnet eine 

neue Perspektive auf das Risiko innerhalb der Liefernetzwerke der verarbeitenden Industrie, 

die bei der Erforschung von Bewertungs- und Minderungsstrategien hilfreich sein kann. 

Des Weiteren müssen Entscheidungsträger die Risikoexposition eines Unternehmens ex-ante 

quantifizieren können, um verschiedene Maßnahmen zur Begrenzung des Versorgungsrisikos, 

dem ein Unternehmen ausgesetzt ist, bewerten und vergleichen zu können. Es wird daher ein 

Instrument zur Bestimmung der Risikoexposition, welches Unternehmen ausgehend von ihren 

Liefernetzwerken erfahren, benötigt. Hierfür wird das im Rahmen dieser Dissertation 

entwickelte ganzheitliche Rahmenwerk zum Versorgungsrisiko operationalisiert, um es anhand 

empirischer Beobachtung fassbar zu machen. Konkret wird ein validierter Index zur 

Bestimmung der Risikoexposition eines Unternehmens der verarbeitenden Industrie entworfen, 

der an die jüngsten wissenschaftlichen Entwicklungen auf diesem Gebiet anknüpft. Aus 

praktischer Perspektive können damit die potenziellen Auswirkungen des Versorgungsrisikos 

auf die Leistung der eingehenden Lieferungen besser eingeschätzt und geeignete 

Gegenmaßnahmen abgeleitet werden. 

  


